
از چ�ه زمان�ي وارد اي�ن هنر 
شديد؟

از سال 80 بود كه رسماً به  عنوان قلمزن 
حرفه اي وارد كار هنر شدم البته اين هنر 
در خانواده مادري ام موروثي بوده است و 
پدربزرگم از اس��تادان شناخته شده اين 
هنر بودند. اصولاً ب��راي آموزش اين هنر 
نياز است تا چند س��الي شاگردي كرد تا 
كم و كي��ف كار را ياد بگيري��م ولي خدا 
به من كمك كرد و فقط نزديك يكسال 
شاگردي كردم. سه تا چهار ماه نزد دايي ام 
از استادان فن اين حرفه بودم. بعد از آن 
پيش اس��تاد محمدرضا جلالي و سه تا 
چهار ماهي هم نزد پسر استاد سايي يعني 
فرشاد س��ايي تلمذ كردم كه اين مدت 
زمان براي همه قلمزنان كافي نيست ولي 
خدا خواست من در اين مدت كوتاه خوب 

با پيچ وخم اين هنر آشنا شوم.
ويژگي هنر قلمزني نس�بت به 

ساير هنرهاي سنتي چيست؟
مان��دگاري و دوام آن اس��ت ك��ه در طول 
زمان حتي اگ��ر ضربه هم بخورد آس��يب 
قابل توجهي نمي بيند در حالي كه هنرهاي 
ديگر اين مشخصه را ندارند مثلاً خاتم كاري 
هرچن��د زيباس��ت ام��ا در براب��ر رطوبت 
آسيب پذير است يا ميناكاري با كوچك ترين 
ضربه اي مواد آن مي ريزد و زيبايي خود را 
از دست مي دهد يا آثار مينياتوري در برابر 

رطوبت و آب دوام ندارند.
پس اين هنر جاي پرداختن زيادي 
دارد تا به عنوان يك هنر به صرفه 

صادراتي در نظر گرفته شود!
بله، اما متأس��فانه ن��ه به اين هن��ر و نه 
به هيچ ك��دام از هنرها توج��ه چنداني 
نمي ش��ود و كاري در اي��ن زمينه انجام 
نشده اس��ت. در سطح كش��ور ما حدود 
300 نوع صنايع دس��تي داريم كه اگر با 

مديري��ت و برنامه  اي اصول��ي روي آنها 
سرمايه گذاري مي شد، مطمئناً درآمد و 
سود آوري آن خيلي بالا مي رفت و ديگر 
به نفت اتكا نداشتيم ولي افسوس كه روي 
اين گنج هاي پنهان سرمايه گذاري و كار 

جدي نمي شود.
به نظر ش�ما چطور بايد زمينه 

شناخت مردم را فراهم كرد؟
با تبليغات حتي به صورت غيرمستقيم 
بايد كمك كرد تا در ق��دم اول اين هنر 
ش��ناخته ش��ود. در فيلم ها و سريال ها 
اينقدر كه از لوازم لوكس و دكوراسيون 
غربي استفاده مي ش��ود يك اثر قلمزني 
دي��ده نمي ش��ود. حت��ي س��اعت روي 
ديوار هم چيني اس��ت يا اگر در ادارات 
و س��ازمان هاي دولتي مي رويم اثري از 
هنر قلمزني نيس��ت، اين تبليغات است 
كه مردم را نسبت به چيزي آشنا مي كند. 
ما در تلويزيون براي همه چيز يك شبكه 
داريم از ورزش گرفته تا طنز و ش��وخي 
اما براي هنر يك ش��بكه مجزا نيست تا 
هنرها معرفي ش��ود، آن  ه��م هنرهايي 
كه مي توانند ب��ا صادرات خ��وب منبع 

درآمدزايي باشند.
چقدر بازار براي جذب توريست 

وجود دارد؟
توريست ها خيلي اين هنر را دوست دارند 
و استقبال مي كنند اما عيب بزرگي وجود 
دارد و آن  هم اين است كه ليدرها تنها با 
چند نفر خاص كار مي كنند و توريست ها 
را پيش آنه��ا مي برند. وقتي توريس��ت 
خريد كرد و رفت، بايد 20 درصد از سود 
را به ليدر بدهند، اي��ن دلالي ليدرها هم 

هست كه توريست را كنترل مي كنند. 
آيا ب�ا اين وج�ود كار هنري به 

صرفه است!؟
اگر بگذارند بله، اما به قول دوس��تي كه 

مي گفت سود در خريد است نه فروش. از 
هنرمند ارزان مي خرند ولي خودشان به 

چندين برابر مي فروشند. 
كار ب�ازاري ب�ا كار هن�ري چه 

فرقي دارد؟
كار ب��ازاري س��ري كاري اس��ت تنها به 
پول و سود نگاه مي ش��ود؛ يك كارگاه با 
چندشاگرد و توليد زياد و فروش خوب. 
در حالي كه يك هنرمن��د كه كار هنري 
انجام مي دهد كار را به خاطر اينكه هنر 
است انجام مي دهد. خود من هيچ وقت 
به كار بازاري فكر نكردم. وقت و عمرم را 
براي كار مي گذارم تا اثري خوب و بديع 
خلق كنم. الان كاري در دس��ت دارم كه 
نهايتاً بايد 40 تا 50 روزه تمام مي شد اما 
70 تا80 روز گذشته هنوز تمام نشده و 
مشغول به كار هس��تم چون مي خواهم 
با دقت و ظرافت باش��د و يك كار خوب 
ارائه دهم. من هنرمن��دم و براي دلم كار 

مي كنم نه پول.
مش�تري هاي ش�ما عمدتاً چه 

طيفي هستند؟
اغلب تجار و سرمايه دار هستند، البته خيلي 
از اين افراد شايد اصلًا كار را نشناسند اما 

چون پول دارند اثر را مي خرند.
از چه كشورهايي؟

بيشتر سرمايه داران داخلي يا خارجي از 
امريكا و اروپا مشتري ما هستند اما چون 
بيش��تر آثار ما چهره يا تصوير حيوانات 
است، عرب ها دوس��ت ندارند و چندان 

رغبتي براي خريد ندارند.
چيني ها در همه هنرها به نوعي 
ورود داش�تند در قلمزن�ي 

چطور؟
بله، اينجا هم ردپاي چيني ها زياد است 
اما كارهايي با مواد پلاس��تيكي و بدون 
كيفيت توليد مي كنند كه كارايي چنداني 

ندارد و زيبا هم نيس��ت. كپي كاري هيچ 
وقت مانند قلمزني نمي ش��ود. چيني ها 
در همه چيز وارد ش��دند و بدل س��ازي 
مي كنند. در نمايشگاه قرآن غرفه اي بود 
كه ميناي كپي را در قاب گذاشته بودند 
و مي فروختند. وقتي به مدير نمايشگاه 
گفتم، ناباورانه جواب داد ما كاري به اين 
كارها نداريم؛ متأسفانه همه به پول و سود 

نگاه مي كنند و توجهي به هنر ندارند.
مردم تشخيص مي دهند؟

متأس��فانه خيلي ها اثر اص��ل را از بدل 
تشخيص نمي دهند و نمي شناسند. 

قلمزني فقط در اصفهان است 
يا در شهرهاي ديگر هم وجود 

دارد؟
در شهرهاي ديگر هم هست ولي خيلي 
ك��م و جزئي ش��ايد به تعداد انگش��تان 
دست فروشگاه هايي باش��د. همان طور 
كه گفتم در مش��هد س��ه تا چهار مورد 
بود، در تهران هم نديدم. مهد قلمزني در 

اصفهان است.
بعضاً هفته ه�اي فرهنگي بين 
كش�ورها برگزار مي ش�ود. آيا 
اي�ن قضي�ه در رش�د و رونق 
صنايع دس�تي ب�ه خص�وص 

قلمزني مؤثر بوده است؟
من اولين باري اس��ت كه از شما چنين 
چيزي را مي شنوم اصلًا از اين هفته ها و 

برنامه هايش اطلاعي نداشتم. 
چرا ش�ما كه هنرمند شناخته 
ش�ده ب�ا آث�ار قاب�ل توجهي 

هستيد؟
 امروز تعداد خاص��ي براي چنين اموري 
معرفي مي ش��وند كه همان ها انتخاب و 
اعزام مي ش��وند درحالي كه مي بايست 
فراخوان داده ش��ود تا در فضاي باز همه 
هنرمندان بتوانند شانس خود را امتحان 
كنند و اگر توانايي ظهور و بروز در سطح 
بين المللي را دارند، ورود داش��ته باشند 
اما اصولاً اتحاديه با افرادي كه بيشتر كار 

مي كند، ارتباط دارد. 
 راه�كار ش�ما ب�راي رون�ق 

صنايع دستي چيست؟
 دول��ت باي��د هزينه كن��د و از ل��وازم و 
صنايع دس��تي و هنري اس��تفاده كند، 
اين خود به خود باعث رونق كار مي شود. 
وقتي چند مهمان خارجي بيايند همين 
كه آثار هنري را ببينند خو ششان مي آيد 
و تبليغ مي ش��ود. در اماك��ن عمومي از 
هنرها اس��تفاده بش��ود مثلًا پدربزرگم 
س��تون هاي فرودگاه كرم��ان را با مس 
كار كرد، بالاخره آنج��ا محل رفت و آمد 
زياد داخلي و خارجي است، كار معرفي 
مي شود يا ستون هاي خانه ها را با هزينه 
كم مي توان زيبا كرد. م��ن يكي از علل 
اصلي مهج��ور ب��ودن اين هن��ر را نبود 
تبليغات مي دانم كه ش��ناختي روي آن 
نيست تا ميل و انگيزه براي خريد باشد. 
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پاي چيني ها به قلمزني هم باز شد!
قلمزن اصفهاني در گفت و گو با »جوان« از بي توجهي به صنايع دستي گلايه مي كند

   الناز خمامي زاده
تصادف اتومبيل هاي لوكسي كه چندي پيش 
در يك ش��ب، در دو خيابان مختلف پايتخت 
به دليل سرعت بيش از حد رخ داد و منجر به 
كشته شدن سرنشينانش��ان شدند، آدم را ياد 
فيلم »جنون سرعت« مي اندازد، اما آنچه در 
اين دو حادثه تلخ شبانه به چشم مي آيد، جنون 
فخرفروشي و ثروت سرريز شده اي است كه اين 
روزها در فرهنگ عمومي بالانشينان پايتخت 
به وفور خودنمايي مي كند؛ خطري كه در زير 
پوست فرهنگ عمومي كشور مي خزد و اهميت 
آن حتي به صورت مصداقي در سخنان اخير 

مقام معظم رهبري نيز نمود داشته است. 
در يكي از شب هاي آخرين روزهاي فروردين، 
پهنه خيابان ش��ريعتي و اتوب��ان همت محل 
جولان دادن و صداهاي خراش��يده ويراژ يك 
و آخرين سيستم و يك پورشه  اتومبيل بي ام 
است كه در خلوتي بامدادي يك تنه در مسير 
جاده گاز مي دهند و قوانين حداكثر س��رعت 
درون ش��هري را زير پا مي گذارند؛ جنوني كه 
در نهايت به مرگ ختم شد. اما اين پايان تلخ 

سرنش��ينان اين دو اتومبيل لوكس به منزله 
پايان يك داستان غم انگيز در نيمه هاي شب 
نيس��ت. اين دو اتفاق حكايتگر خطر بزرگي 
اس��ت كه در لايه هاي زيرين فرهنگ عمومي 
كشور در حال جولان است. فرهنگ عمومي 
اقش��ار پردرآمد كش��ور و به ويژه بالانش��ين 
پايتخت به ش��دت دارد به سوي فخرفروشي 
و قانون گري��زي در ابعاد و اش��كال مختلفش 
پيش مي رود؛ ناهنجاري ك��ه پول ها و ثروت 
سرريز شده به آن جسارت و قدرت داده است. 
براي آنكه مصداق اين قبيل فخرفروش��ي ها 
و ناهنجاري ه��اي فرهنگ��ي را بيابيم، كافي 
است سري به خيابان هاي بالاي شهر بزنيم تا 
ببينيم كه چگونه در ساعاتي خاص، سرنشينان 
اتومبيل هاي لوكس در فضاي رؤيايي فيلم هايي 
مثل »جنون سرعت« ويراژ مي دهند يا براي 
عابران و ساير مردم رژه و مانور فخرفروشي را 
برگزار مي كنند.  اي��ن خطر از زواياي مختلف 
تأثيرات منفي خود را بر فرهنگ عمومي كشور 
و نيز وضعيت روحي و روان��ي جامعه خواهد 
گذاشت؛ طبقه اي كه فاصله ميان آنها با ساير 
طبقات اجتماع��ي به اندازه يك س��ياهچاله 
كهكشاني اس��ت و از مال سرريز شده خود به 
عنوان ابزاري براي فخرفروشي به ساير مردم 

اس��تفاده مي كنند و اين موضوع خود شكاف 
طبقاتي را پررنگ تر كرده و روح و روان طبقه 
كم بضاعت را خ��رد مي كند؛ س��وداي تلنبار 
كردن ثروت و مادي گرايي را به جان فرهنگ 
عمومي كش��ور مي ان��دازد و فخرفروش��ي را 
تبديل به يك صفت ايده آل مي كند. حال آنكه 
اگر س��نني چون پرداخت خمس و زكات در 
سطوح مختلف جامعه رعايت مي شد، بي شك 
ديگر خبري از اين شكاف عميق و ثروت هاي 

بادآورده و لبريز شده در جامعه نبود. 
اهميت اين خطر بزرگ در سطح جامعه ايران 
و پيامدهاي روان��ي و فرهنگي آن حتي باعث 
ش��د كه مقام معظ��م رهبري ني��ز در يكي از 
آخرين سخنراني هايشان به دو جولان جوانان 
سرمست غرور ثروت اش��اره اي داشته باشند؛ 
اين موضوع خود حاكي از اهميت اين موضوع 
است.  ايش��ان در ملاقات با فرماندهان نيروي 
انتظامي كشور فرمودند: »يك مسئله هم اين 
است كه من شنيده ام گاهي اوقات در بعضي 
از خيابان ها اين جوان هايي كه مست ثروتند 
-مست غرور ثروت- سوار ماشين هاي آنچناني 

مي ش��وند و در خيابان بنا مي كنند به جولان 
دادن و رفت وآمد ك��ردن و محيط خيابان را 
ناامن ]ك��ردن[؛ اينها هم ناامني اس��ت. بايد 
در قبال هر نوع ناامني برنامه داشت و حركت 
كرد و كار كرد. اينها چيزهايي است كه جوانب 

گوناگون امنيت است.«
گاه��ي اوقات ب��ه زور جبر و برخ��ورد قانوني 
مي توان برخ��ي ناهنجاري ه��اي فرهنگي و 
اجتماعي را برطرف كرد ام��ا گاه در خصوص 
برخي مسائل تا ريشه صفات منفي از فرهنگ 
عمومي كشور كنده نش��ود نمي توان به پاك 
شدن برخي معضلات فرهنگي در جامعه اميد 
بست. مسائل فرهنگي، اجتماعي، اقتصادي و 
ديني به شدت در هم تنيده هستند؛ ثروت هاي 
سرريز شده، شكاف گسترده طبقات اجتماعي 
و فرار از ماليات و تعهدات ديني نظير خمس،  
زكات و انفاق همه و هم��ه مي توانند محركي 
براي ب��روز برخي رفتارهاي خ��ارج از عرف و 
فخرفروشي ثروت و قانون ش��كني در جامعه 
باش��ند؛ اما احتمال اينكه بتوان ريش��ه هاي 
اين مشكل را با مرهم فرهنگ و لحاظ كردن 
تدابير اقتصادي براي يكسان س��ازي س��طح 
درآمدهاي اقشار مختلف اجتماعي حل كرد، 

بيشتر است. 

جش�نواره فيلم ش�هر خردادماه امس�ال 
در تهران برگ�زار مي ش�ود و البته مديران 
جش�نواره ني�ز ب�راي ايج�اد جذابي�ت 
در جش�نواره تصمي�م ب�ه اك�ران برخ�ي 
فيلم هاي خ�اص در جش�نواره گرفته اند. 
اين فيلم ها از آن جهت خاص هستند كه تاكنون 
در هيچ جشنواره اي به نمايش در نيامده اند و 
اولين رونمايي رس��مي آنها در جشنواره فيلم 
ش��هر صورت مي گيرد.  از جمل��ه اين فيلم ها 
»بلوك ن��ه خروجي دو« اث��ر توقيفي عليرضا 
اميني اس��ت؛ فيلمي كه به واسطه لحن تلخ و 
گزنده داستانگويي اش مدت هاست كه پشت 
خط اكران مانده است.  شنيده ها حكايت از آن 

دارند كه اين فيلم بناست با قدري اصلاحات در 
جشنواره فيلم شهر به نمايش درآيد!

امير جعفري، پانته آ به��رام، حميدرضا آذرنگ، 
الهام كردا، شبنم مقدمي و ستايش محمودي 
بازيگران »بلوك نه خروجي دو« هستند.  حالا 
بايد منتظر ماند و ديد اكران اين فيلم در جشنواره 

شهر بدون حاشيه انجام مي شود يا نه!
يادم��ان نم��ي رود ك��ه چن��د س��ال قب��ل 
دس��ت اندركاران جش��نواره فيلم پليس هم 
براي ايجاد شانتاژ خبري از نمايش فيلم »خانه 
پدري« در جشنواره خود دم زدند. البته كه اين 
مسئله هيچ گاه عملي نشد اما بار خبري خوبي 

براي اين جشنواره داشت! 

ويراژ فخرفروشي در فرهنگ عمومي كشور
 جاي ماليات، خمس، زكات و انفاق 

در زندگي مال اندوزان بالانشين خالي است

 اكران يك فيلم توقيفي 
در جشنواره فيلم شهر!

88498436سرويس فرهنگي

   محمدصادق عابديني
رفت�ار دوگان�ه رس�انه هاي بيگان�ه و برخ�ي 
رسانه هاي همسو با آنها در قضيه اسيدپاشي بر 
صورت آمنه بهرام�ي و چهار مورد اسيدپاش�ي 
در اصفهان كه در اولي با فش�ار ب�ر آمنه بهرامي 
خواس�تار عدم اجراي قصاص ش�دند و از طرف 
ديگر در اصفهان به گونه ديگ�ري عمل نمودند، 
موضوع مس�تند » چش�م در برابر چشم« شد. 
در جلسه نقد و بررسي اين مس��تند كه به كارگرداني 
سيدمحمدعلي صدري نيا و از سوي مركز مستند سازي 
سفير فيلم توليد شده است، صدري نيا كارگردان گفت: 
ما چند سناريو براي كار داشتيم كه يكي از آنها پرداختن 
به موضوع اسيدپاشي در اصفهان بود كه به دليل فضاي 
امنيتي اجازه چنين كاري به ما داده نشد. بنابراين به 
دنبال سناريوي ديگري رفتيم و به موضوع اسيدپاشي 
روي خان��م آمنه بهرامي در س��ال 83 و اسيدپاش��ي 
اصفهان در سال 93 پرداختيم. در آن زمان لايحه امر 
به معروف و نهي از منكر هم در مجلس مطرح شده بود 
و برخي از رسانه ها با نگاه سياسي به مسائل اجتماعي 
تلاش داشتند تا قصاص و امر به معروف را سياسي كنند 
كه تحليل هاي غلطي داش��تند. ماجراي اسيدپاشي 
در اصفهان نكته مهمي داش��ت كه برخي از رسانه ها 
مي گفتند اين كار براي امر به مع��روف و نهي از منكر 
است. بحث ما اين بود كه چرا اين رسانه ها چنين ادعايي 
را مطرح مي كنند؟ به نظرم در آن زمان دو اسيدپاشي رخ 
داد، ابتدا اسيدپاشي روي دختران و دومي اسيدپاشي 

رسانه اي روي امنيت اخلاقي جامعه. 
عباس كريمي منتقد سينما نيز با تأكيد بر اينكه حادثه 
اصفهان جنايتي سازماندهي شده بود كه در پشت آن 
اهداف سياسي قرار دارد، گفت: جريان خانم بهرامي يك 
جنايت فردي است و نبايد با ارتباط برقرار كردن ميان 
آن و حادثه اصفهان دچار اشتباه شويم. اولي جنايتي با 
انگيزه شخصي است و دومي اقدامي برنامه ريزي شده. 
محمدرضا شرف الدين رئيس انجمن سينماي انقلاب 
و دفاع مقدس از سازندگان اين مستند براي پرداختن 
به بحث رسانه هاي بيگانه و رسانه هاي همسو با آنها در 
داخل كشور تشكر كرد و آن را بحثي اساسي دانست. 
شرف الدين افزود: رسانه هاي بيگانه مانند مگس عمل 
مي كنند كه روي زخم و دمل هاي چركي مي نشينند 
و از آن تغذيه مي كنند و از علوم ارتباطات براي تخريب 

چهره يا بالا بردن چهره اي ديگر استفاده مي كنند. 
رئيس انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس با بيان 
اينكه برخي از موضوعات بسيار ساده به دليل اهميتي 
كه رسانه ها به آنها مي دهند به ناگهان مهم مي شوند، 
مرگ مرتضي پاشايي را يادآور ش��د و گفت: پيش از 
مرحوم پاشايي بسياري از افراد بر اثر سرطان در گذشتند 
از جمله مرحوم سيف الله داد كارگردان سينما، بعد از 
مرحوم پاشايي نيز بسياري از افراد دچار سرطان شدند 
از جمله خواننده ديگري كه فكر مي كنم هنوز هم با 
سرطان دست و پنجه نرم مي كند اما هيچ كدام از آنها به 
اندازه خبر مرگ اين خواننده جوان رسانه اي نشد. همه 
جنجال هاي رسانه اي نيز در زماني پايان گرفت كه پدر 
آن مرحوم گفت پسرم از من خواسته بود برايش روضه 
حضرت علي اكبر بخوانم، آنجا ك��ه صحبت از روضه 
حضرت علي اكبر شد و معلوم گرديد ذات اين جوان پاك 
بوده، ديگر رسانه هاي بيگانه دنبال كار را نگرفتند چون 
آنها ديدند وي زخم چركي نيست كه بخواهند روي آن 
بنشينند.   شفيع آقامحمديان، كارشناس سينما نيز كه 
در جلسه نقد و بررسي »چشم در برابر چشم« حضور 
داش��ت. خلأ قانوني در مجازات اسيدپاشان را يكي از 
عواملي دانس��ت كه در آن رس��انه هاي داخلي آب به 
آسياب دشمن ريختند. آقا محمديان گفت: اگر قوانين 
ما در مورد قصاص چنين مجرماني شفاف باشد اجازه 

فضا سازي به بيگانگان داده نخواهد شد.

رواب�ط عمومي رس�انه ملي ب�ه ادعاه�اي مطرح 
ش�ده در برخ�ي پايگاه ه�اي خب�ري مبن�ي ب�ر 
دريافت كم�ك ارزي و ريالي از دولت پاس�خ داد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي رسانه ملي، 
در پي انتشار مطالبي در خصوص دريافت كمك هاي 
مالي دولت از طرف صدا و سيما، روابط عمومي رسانه 
ملي به شرح ذيل به اين مطالب جواب داده است: روابط 
عمومي صداوسيما با رد ادعاهاي مطرح شده مبني بر 
دريافت مبالغي نظير »يكصد ميليارد تومان« يا »يك 
ميليارد و 300 ميليون دلار« كمك دولت به صدا و سيما 
اعلام مي كند كه سال گذشته مقرر شده بود دولت كمك 
مالي به سازمان اختصاص دهد، ولي تاكنون هيچ كمكي 
انجام نشده و رسانه با اخذ چندين وام توانسته است سال 
93 را پشت سر بگذارد.  ضمناً دريافت كمك هاي ارزي 
از دولت در سال هاي گذشته هم بوده و موضوع جديدي 
نيس��ت و اين گونه پرداخت هاي ارزي به صدا و سيما 
عمدتاً براي بهبود بخشي سيگنال رساني، به روز شدن 
تجهيزات فني و... انجام مي شود و ارتباطي به پرداخت 
حقوق كاركنان ندارد.  و اما آنچه  بايد بر آن تأكيد مجدد 
شود، اين است كه هيچ يك از كمك هاي ريالي و ارزي 
تاكنون دريافت نشده است و رسانه ملي با همه مشكلات 
مالي كه با آن مواجه است، تلاش مي كند  با قدرت بيشتر 

به وظايف خود عمل كند و صداي انقلاب باشد .

 انتقاد از عملكرد دوگانه رسانه ها 
در برابر دو مورد اسيدپاشي

 رسانه هاي بيگانه 
مانند مگس هستند

كمك مالي از دولت دريافت نشده است

اپ�را وينف�ري، بازيگ�ر، مج�ري و 
تهيه كنن�ده سرش�ناس امريكايي 
در توئيت�رش اع�ام كرد ك�ه همه 
دبيرس�تان هاي امريكا يك نس�خه 
از »س�لما« را درياف�ت مي كنن�د. 
چن��د س��ال اس��ت ك��ه اعتراض��ات 
سياهپوس��تان در امريكا شدت گرفته 
اس��ت. آنها به آپارتايدي ك��ه در جامعه 
امريكا نس��بت ب��ه آن��ان وج��ود دارد، 
معترضن��د. در جريان اي��ن اعتراضات 
تعدادي از سياهپوستان معترض توسط 
پليس امريكا كشته شدند. پليس امريكا به 
دليل اين اقدامات، متهم به »نژادپرستي« 
شده است. اوباما رئيس جمهور امريكا يك 
سياهپوست اس��ت و دليل انتخاب او را 
مديريت رواني اعتراضات مدني در جامعه 

امريكا مي دانند. 
در س��ال هاي اخير نيز جايزه اس��كار به 
چند فيلم با موضوع حقوق سياهپوستان 
و ظلمي كه در جامع��ه امريكا به آنها روا 
داشته شده، اختصاص يافته است. برخي 
اين روند را در ادامه همان توجيه رواني و 
كاهيدن شدت اعتراضات تحليل مي كنند 
و برخي ديگر اين را حركت و تلاش برخي 
دولتمردان امريكايي براي محترم شمردن 
اين حقوق و از بين بردن نگاه تحقيرآميز 

به سياهپوس��تان در اين جامعه تفسير 
مي كنند. البته بس��ياري معتقدند كه با 
برخورد جدي و عموماً خشونت آميز پليس 
امريكا با سياهپوستان كه هر چند وقت 
يك بار س��وژه جدي اعتراضات مردمي 
مي شود، اين اختلاف و اعتراض در حال 
شدت گرفتن است. مايكل بروان، اريك 
گارنر، داريوس سيمونز، تري وان مارتين 
و... تعدادي از اين سياهپوستان بودند كه 
به دليل خشونت هاي پليس امريكا كشته 
شدند.  اعتراضات سياهپوستان در تمامي 
اين  سال ها رهبران و سردمداراني همچون 
دكتر مارتين لوتر كينگ، مالكوم ايكس، 
رزا پارك و. . . را به خود ديده است و حتي 

جمعي از موزيسين هاي مطرح امريكايي 
مانند مايكل جكس��ون، موسيقي هاي 
اعتراضي در اين زمينه س��اخته بودند. 
نويسندگاني همچون الكس هيلي نيز با 
انتشار چندين كتاب در اين باره با عناوين 
»ريشه ها«، »مصاحبه با مالكوم ايكس« 
و. . . روايت هاي متعددي درباره تبعيض 
موجود نسبت به سياهپوستان در امريكا 

منتشر كردند. 
حالا و در راستاي برنامه از پيش تعيين 
شده »سلما« براي دانش آموزان، كمپاني 
پارامونت براي تمام دبيرستان هاي دولتي 
و خصوصي ايالات متحده يك نس��خه 
از دي وي دي فيلم »س��لما« را ارس��ال 

مي كند. آوا دوورني، كارگردان اين فيلم 
هم اين خبر را در نشس��ت پنج ش��نبه 
سازمان ملل اعلام كرد و گفت براي هر 
معلمي كه بخواهد »سلما« را در كلاس 
تدريس كند هم يك نسخه ارسال خواهد 
شد.  فيلم »س��لما« در مورد راهپيمايي 
عظيم مارتين لوتر كينگ از مونتگامري 
تا سلما اس��ت كه نقطه عطفي در تاريخ 
سياسي سياهپوستان در كشور امريكا 
را شامل مي ش��ود. مگان كاليگان مدير 
كمپاني پارامونت هم در مورد اين خبر 
گفت:»از آنجايي ك��ه خيلي از بچه هاي 
دبيرستاني بايد سال آينده در انتخابات 
رياس��ت جمهوري شركت كنند، خوب 
است كه شجاعت و ش��كيبايي و ثبات 
كساني را كه براي حق رأي در سال 1965 

جنگيدند، ببينند.«
فيلم »س��لما« با بازي چهره هايي چون 
ديويد ايلوو، كارمن ايوگو، تيم راث، كامن 
و اپرا وينفري و كارگرداني آوا دوورني سال 
گذشته در سينماهاي جهان اكران شد. 
اين فيلم توانست نامزد سه جايزه اسكار از 
جمله اسكار بهترين فيلم سال شود و در 
نهايت مجسمه طلايي بهترين ترانه را به 
خاطر ترانه »گلوري« با صداي جان لجند 

و كامن به خودش اختصاص داد. 

نمايش فيلم »سلما« در تمام دبيرستان هاي امريكا

   معصومه طاهري
هنر در ايران جاي�گاه ويژه اي دارد ت�ا آنجا كه بس�ياري از مردم دني�ا ايرانيان را به 
هنرش�ان مي شناس�ند. در اين ميان وقتي حرف از هنر به ميان مي آي�د اصفهان از 
جمله شهرهايي اس�ت كه بافاصله نامش به ذهن متبادر مي ش�ود. هنرمندان اين 
شهرگاه در خارج از كشور مشهورتر از داخل هستند به همين خاطر در اين زمان كه 
تحريم ها و ماج�راي نفت اقتصاد كش�ور را مورد هجمه قرار داده بي�ش از پيش بايد 
هنر صنايع دستي تقويت و حمايت ش�ود اما با اين وجود متأس�فانه مسئولان براي 

كاهش بودجه قبل از هر چيز سراغ فرهنگ و هنر مي روند. اين در حالي ا ست كه اگر 
در اين عرصه به صورت حرفه اي ورود كنيم، نه تنها عرص�ه فرهنگ و هنر نام ايران 
و ايراني را در جهان برافراش�ته نگاه مي دارد بلكه به نوبه خود ارزآ ور و س�وده ده نيز 
هست؛  در نبود سياست هاي درس�ت و نگاه هاي مدبرانه،  هنر ايران زمين ضربه هاي 
جبران ناپذيري خورده اس�ت به همين بهانه  ب�ا محمدرضا رحماني اس�تاد قلمزن، 
يكي از هنرمندان جوان اما كهنه كاري كه نسل اندر نسل در اين هنر استخوان خرد 
كرده اند و كارشان به يك برند بين المللي تبديل ش�ده است، به گفت وگو نشستيم. 


